
9.1 ἐκεινος a οὑτος (onen a tento) 

Mt 21,11: ἐλεγον· Οὑτος ἐστιν ὁ προφητης Ἰησους ... 

– Říkali: „Tento je prorok Ježíš …“ 

Mt 14,1: ἐν ἐκεινῳ τῳ καιρῳ ἠκουσεν  Ἡρῳδης ... 

– V onom čase zaslechl Herodes … 

 

9.1.1Tvoření 

ἐκεινος („onen, tamten“) se skloňuje jako αὐτος (část 3.6) – tj. jako ἀγαθος kromě 

nominativu a akuzativu singuláru neutra, kde koncovka je -ο a ne -ον. 

  maskulinum femininum neutrum 

sg. N. ἐκεινος ἐκεινη ἐκεινο 

 G. ἐκεινου ἐκεινης ἐκεινου 

 D. ἐκεινῳ ἐκεινῃ ἐκεινῳ 

 A. ἐκεινον ἐκεινην ἐκεινο 

pl. N. ἐκεινοι ἐκειναι ἐκεινα 

 G. ἐκεινων ἐκεινων ἐκεινων 

 D. ἐκεινοις ἐκειναις ἐκεινοις 

 A. ἐκεινους ἐκεινας ἐκεινα 

 

 

 

 

 

 

 



οὑτος („tento“) je trochu složitější: 

  maskulinum femininum neutrum 

sg. N. οὑτος αὑτη1 τουτο 

 G. τουτου ταυτης τουτου 

 D. τουτῳ ταυτῃ τουτῳ 

 A. τουτον ταυτην τουτο 

pl.  N. οὑτοι αὑται ταυτα 

 G. τουτων τουτων τουτων 

 D. τουτοις ταυταις τουτοις 

 A. τουτους ταυτας ταυτα 

 

Poznámky 

• Koncovky οὑτος jsou stejné jako u ἐκεινος (a proto stejné jako u αὐτος a 

podobné ἀγαθος). 

• οὑτος ve většině tvarů začíná na τ. V N. m a f. sg. a pl. je místo toho ostrý 

přídech. Je to stejné jako u určitého členu (který začíná na τ kromě ὁ, ἡ, οἱ a αἱ). 

První samohláska osciluje mezi ου a αυ. Pravidlem je, že odpovídá druhé samohlásce 
(a koncovce). Pokud má druhá samohláska zvuk o, první samohláska je ου, ale pokud 
má η, nebo α, je to αυ. 

                                                           
1 αὑτη (od οὑτος, s ostrým přídechem) si lze snadno splést s αὐτη (od αὐτος). 


